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معلاون روابلط كار وزارت كار با اعلام اينكه 
قدرت خريلد كارگلران به يك سلوم كاهش 
يافته است، گفت: براي تعيين حداقل دستمزد 
سال 94، كار سختي پيش رو داريم و با توجه به 
كاهش نرخ تورم به دنبال دسلتيابي به روشي 
براي تقويت قلدرت خريد كارگران هسلتيم. 
وزارت كار بار ديگر به كاهش قدرت خريد كارگران 
در سال جاري اعتراف كرد از اين رو اين وزارتخانه 
به دنبال ارائه بسته هايي جهت ترميم قدرت خريد 
مردم اس��ت و تلاش مي كند جامعه كارگري را به 

ثبات دستمزد ها براي سال آينده ترغيب كند. 
سيدحسن هفده تن، در حاشيه يك نشست خبري 
يكي از راهكارهاي جبران قدرت خريد كارگران را 
ايجاد نظام تأمين اجتماعي دانس��ت و با تأكيد بر 
اينكه قدرت خريد كارگران از س��ال 89 تاكنون 
به يك سوم رس��يده است، اظهار داش��ت: از آنجا 
كه ق��درت خريد كارگران از س��ال 89 تاكنون به 
يك سوم تقليل يافته به دنبال آن هستيم كسري 
قدرت خري��د كارگران كه هدفمن��دي يارانه ها و 
افزايش قيمت دلار تأثي��ر نامطلوبي بر كاهش آن 

داشته را جبران كنيم. 
مع��اون رواب��ط كار وزارت كار افزود: امس��ال در 
خصوص تعيين دستمزد سال س��ختي خواهيم 
داشت، چراكه تورم پايين است و بايد دو شاخص 
تورم و معيش��ت نيروي كار را براس��اس ماده 41 
مدنظر قرار بدهيم و راهكاري بيابيم كه افزايش مزد 
ضمن بالا بردن بهره وري، ب��ه كارگر قدرت خريد 
نيز بدهد. هفده تن گفت: درصدد هس��تيم بدون 
اينكه به انتظارات تورم��ي در جامعه دامن بزنيم 
قدرت خريد كارگران را كه از سال 1384 يك سوم 
شده به طريقي جبران كنيم. به گفته معاون وزير 
كار سهم دس��تمزد در قيمت تمام شده توليد كم 
است و بايد بتوانيم هزينه هاي مبادله و قيمت تمام 
شده كارفرما را كاهش دهيم تا دستمزدي مطلوب 
تعيين شود. وي ادامه داد: مزد تابع بهبود شرايط 
اقتصادي و رشد اقتصادي كشور است. بايد شرايطي 
ايجاد شود كه نه تنها مزد متناسب با سبد معيشتي 
نيروي كار باشد بلكه مزد قدرت پس انداز پيدا كند. 
براي بررس��ي مزد 94 تا كنون 10 جلسه با حضور 
نمايندگان كارگران و كارفرمايان برگزار شده است، 

تا ابتداي اسفند نيز اين جلسات ادامه دارد. 
  دولت در تعيين مزد نقش هدايتگر دارد

و دخالت نمي كند
 معاون روابط كار وزير كار گفت: دولت در تعيين 
مزد نق��ش هدايتگر را دارد و هي��چ گونه دخالتي 
نمي كند، مگر مواردي مرتبط با يافته هاي علمي به 
عنوان خط كش راهنما كه مسيري را هموار كند 
تا كارگر و كارفرما به توافق برسند. در حال حاضر 
كارگران و كارفرمايان در حال بررسي پيشنهادات و 
راهكارهاي خود براي تقويت قدرت خريد كارگران 
هستند.  هفده تن ادامه داد: كارفرمايان طي مهلت 
دو هفته اي خود بايد بسته كاملي را با در نظر گرفتن 
تقويت قدرت خريد كارگران آماده كنند. در بحث 
كارگري نيز مدل هايي پيش��نهاد ش��ده است كه 

نمايندگان كارگران در حال بررسي هستند. 
   كاهش تورم تعيين مزد را سخت كرد

 وي در پاسخ به سؤال ديگر »تسنيم« مبني بر اينكه 
همواره توافق كارگ��ران و كارفرمايان صوري بوده 
و طي سنوات گذش��ته دولت حرف نهايي را براي 
افزايش مزد اعلام كرده است و همواره ميزان افزايش 

مزد كارگران كمتر از هزينه خوراك و آش��اميدني 
بوده اس��ت، برنامه دولت براي س��ال آتي چيست، 
گفت: كاهش تورم امس��ال تعيين مزد را سخت تر 
كرده است. بنابر اين قصد داريم با در نظر گرفتن دو 
شاخص مهم ماده 41 قانون كار مزد را تعيين كنيم. 
تبصره دوم م��اده 41 قانون كار توجه به معيش��ت 
كارگران دارد كه يكي از برنامه هاي دولت توجه به 
سبد معيش��تي به عنوان جبران خسارت كارگران 
اس��ت.  هفده تن ادامه داد: افزايش مزد بايد حتماً 
با افزايش بهره وري نسبت مس��تقيم داشته باشد. 
بهره وري عوامل توليد طي يك دهه گذشته تقريباً 
نزديك به صفر بوده است. قصد داريم بدون ايجاد 
تورم به قدرت خريد كارگران كمك كنيم. در حال 
حاضر به عدد مشخصي براي افزايش مزد نرسيده ايم 

و در حال حاضر در حال بررسي هستيم. 
   قدرت خريد كارگران از 84 تاكنون

به يك سوم رسيده است
معاون وزير تعاون، كار و رف��اه اجتماعي در بيان 
راهكارها براي قدرت خريد كارگران گفت: ايجاد 
نظام تأمين اجتماعي نقش مهمي در تقويت قدرت 
خريد كارگران دارد؛ چراكه همواره بخش عظيمي 
از حق��وق كارگران ب��ه بخش درم��ان اختصاص 
پيدا مي كرد. اكنون با اقدام دولت تدبير بخش��ي 
از مشكلات اين بخش رفع ش��ده است. هفده تن 
بيان كرد: دفترچه هاي تأمين اجتماعي كه تا چند 
وقت گذش��ته بي ارزش بودند امروز با ايجاد نظام 
تأمين اجتماعي به اوراق بهادار تبديل شده است و 
مشكلات در بخش سلامت درمان رفع شده است. 
 وي با اشاره به آمارهاي مركز آمار گفت: مطابق آمار 
اين مركز رسمي حدود 44 درصد حقوق كاركنان 
صرف هزينه هاي درماني مي شود. بنابر ايجاد نظام 
تأمين اجتماعي بخشي از عقب ماندگي و مشكلات 

زندگي كارگران را مي تواند تأمين كند. 
هفده تن با تأكيد بر اس��تقرار نظ��ام جامع تأمين 
اجتماعي بيان كرد: خوشبختانه دولت تدبير و اميد 
اولين ستون نظام جامع تأمين اجتماعي است كه 
سيستم درمان و سلامت را ايجاد كرده است و يكي 
از مؤلفه هاي اصلي اين نظام جامع ايجاد سيستم 
بيمه بيكاري است. وي در ادامه در پاسخ به سؤالي 
مبني بر راهكارهاي تقويت قدرت خريد كارگران 
چيس��ت، با بيان اينكه پرداخت بيمه بيكاري به 
منظور حفظ ارزش ها و كرامت نيروي كار اس��ت، 
گفت: ما ضريب پوشش بيمه بيكاري را بالا برديم 
كه فرد براي مدتي دغدغه نداشته باشد و بلافاصله 

فرايند اشتغال مجدد او را پيگيري مي كنيم.

افزايش مزد 94 كارگران دشوار است
زمزمه ارائه بسته ويژه ترميم قدرت خريد

 تأخير شركت بازرسي 
دليل توقف شماره گذاري پژو ۲۰۶ بود 

 از سرگيري پلاك گذاري در هفته آينده   
مديلر اجرا و نظلارت بلر اسلتانداردهاي ايران خلودرو در مورد 
توقلف پاك گلذاري دو محصلول ايلن شلركت، بلا بيلان 
اينكله توليلد پژوپلارس اتوماتيلك متوقلف شلده اسلت، 
گفلت: تأخيلر شلركت بازرسلي سلازمان محيط زيسلت در 
آزملون پلژو ۲۰۶ باعث توقلف شلماره گذاري اين خودرو شلد. 
روز سه ش��نبه ابت��كار، رئي��س س��ازمان محي��ط زيس��ت از توقف 
شماره گذاري وانت تك كابين و 2 كابين GONOW، سواري ويانا 
1500 سي س��ي، پژو 206 و پژو SD 206 با موتور TU3، پژو پارس 
اتوماتيك با موتور TU5  و مزدا 3 اتوماتيك هاچ بك به دليل مغايرت 
با استانداردها خبر داد. در اين خصوص كيوان وزيري در گفت  وگو با 
»فارس« در مورد دليل توقف شماره گذاري دو محصول ايران  خودرو 
اظهار داشت: از ابتداي امسال طبق قانون، تمام توليدات ايران  خودرو 
با اس��تاندارد يورو4 عرضه ش��ده اند، ولي در مورد پ��ژو 206 با موتور 
TU3 به دليل وجود تحريم هاي صنعت��ي، تأخير صورت گرفت. وي 
تأكيد كرد: تعهد اخلاقي و ضمانت اجرايي ما اين است كه به زودي اين 
مشكل برطرف شود و ش��ماره گذاري اين خودرو نيز مطابق با قوانين 

سازمان محيط  زيست از سر گرفته شود. 
وي تصريح كرد: حجم بالاي كار در ش��ركت بازرسي سازمان محيط 
زيست باعث ايجاد تأخير در آزمون پژو 206 ش��د و در واقع ترافيك 
بالاي كاري اين سازمان باعث ش��د، آزمون اين خودرو مقداري طول 
بكشد و در حال حاضر نيز سازمان محيط زيست نيز طبق اعلام شركت 
بازرسي اظهار نظر كرده اس��ت. وزيري با بيان اينكه پژو 206 ايراني 
با موتور TU3 از سال 93 به توليد رسيد، گفت: سه ماه است كه اين 
محصول ش��ماره گذاري مي ش��ود و در حال حاضر به دليل تأخير در 
آزمون اين خودرو از سوي شركت بازرسي سازمان محيط زيست، اين 
سازمان به دليل عدم ارائه نتيجه آزمون، با شماره گذاري آن مخالفت 
كرده است.  وي با بيان اينكه تمام توليدات 206 با موتور TU3 مطابق 
با استاندارد يورو 4 صورت گرفته اس��ت، گفت: مستندات مربوط به 
رعايت اس��تاندارد يورو 4 در اين خودرو را در اختيار داريم و تأييديه  
لازم از سوي شركت پژو فرانسه نيز وجود دارد. به گفته وي، تأخير در 
نمونه برداري و آزمون پژو206 با موتور TU3 در آذر و دي  ماه باعث 
شد تا گزارش دوره اي مربوط به اس��تاندارد توليد اين خودرو با تأخير 
در ارائه به سازمان محيط زيست مواجه ش��ود. مدير اجرا و نظارت بر 
استاندارد هاي ايران خودرو ابراز اميدواري كرد: طي يك هفته آينده 

مشكل شماره گذاري اين خودرو برطرف شود. 
  پارس اتوماتيك توليد نمي شود

وزيري در م��ورد ممنوعيت ش��ماره گذاري پژو پارس ب��ا گريبكس 
اتوماتيك نيز به »فارس« گفت: اين خ��ودرو در برنامه توليد ما وجود 
ندارد و به همين دليل اقدامي براي دريافت تأييديه استاندارد يورو 4 
براي آن صورت نگرفته است. وي تأكيد كرد: هر زمان كه قرار شود پژو 
پارس اتوماتيك در برنامه توليد ايران خ��ودرو قرار گيرد، حتماً براي 

دريافت تأييديه استاندارد يورو 4 اقدام خواهيم كرد.

   گزارش  يك

VIP تخريب 
با »جوجه كاشمري«!   

مدت هاس��ت كه اتوبوس هاي��ي در مس��يرهاي بين ش��هري خدمات 
 مي دهند كه به وي آي پي )V I P( مشهور شده اند. VIP مخفف سه واژه

Very Important Person  به معناي شخص بسيار مهم مي باشد. 
اين اتوبوس ها علي القاعده بايد خدمات بيشتري نسبت به ساير اتوبوس ها 

ارائه  دهند و از نظر مسافر نيز تقريباً 26 نفر گنجايش دارند. 
 از اين گونه اتوبوس ها در پايانه هاي مسافربري و پايگاه هايي كه بليت 
اينترنتي اتوبوس مي فروش��ند نيز به همين نام ياد مي ش��ود. چندي 
پيش نيز نگارنده با تصور اتوبوس وي آي پي كه در مسير كوآلا لامپور 
تا س��نگاپور طي طريق كرده بود و به دنبال معناي ارائه خدمات بهتر 
براي مسافر، بعد از حدود 10 سال تصميم به مسافرت با اتوبوس بين 
شهري گرفت.  اما در عمل آنچه قابل مش��اهده است تنها فاصله بين 
صندلي ها و راحت تر بودن صندلي ها بود، وگرنه همه هيجان سفرهاي 
برون ش��هري اهم از اخلاق تند راننده و نبود خدمات كافي باعث شد 
تا تنها چيزي كه مسافران در سفر احساس نكنند »خيلي مهم بودن 

شخصيتشان باشد!« 
نگارنده از لحظه سوار شدن شاهد دعواي دو راننده اتوبوس بود و بعد از 
آن غر  زدن هايي كه شايد ساعت ها طول كشيد و هر آن نگران اين بود 
كه خداي ناكرده اين رانندگي حين عصبانيت ممكن است حادثه اي 
بيافريند. به خصوص كه رانندگي در ش��ب بود و به طور طبيعي عدم 

رعايت رانندگي قانوني رويه! 
اما اين تمام ماجرا نبود زيرا براي شام و نماز جلوي ساختماني قديمي 
ايس��تاديم كه نماي آن آجري و داخل آن به زحمت گچ كاري ش��ده 
بود. پيش از پياده شدن و بر اساس بليت به هر نفر يك كوپن غذا داده 
شد. همه منتظر غذاي وي آي پي خود بودند و نگارنده استثنائاً هوس 
خورش كرده بود كه صاحب ناهار خوري خب��ر از غذايي خاص به نام 
»جوجه كاشمري« داد. البته براي ماست يك نفره و نوشابه شيشه اي 
)به غير آن نوش��يدني ديگري نبود( هم بايد پول جدا مي پرداختيد. 
انتظارها به اتمام رسيد و بعد از راه اندازي ساير مسافران عادي، چند 
پرس» جوجه كاشمري« رسيد! غذا كمتر از يك كفگير برنج و اندازه 
يك انگشت اش��اره باريك، جوجه داش��ت كه هنوز نگارنده در عجب 
است چگونه آشپز توانسته اين اندازه گوشت مرغ را در سيخ هاي جگر 

به سيخ بكشد و بپزد!  
از راننده كه جوياي كيفيت شدم و گفتم كه بابت بليت وي آي پي مسير 
تهران- كاشمر 40 هزار تومان پرداخته ام اما ايشان استدلال آورد كه 
هزينه هاي شركت زياد است و قرار دادي كه با اين كافه سر راهي بسته 
شده، ارائه نوعي جوجه خاص و همين است و بعد راننده و همراهانش 
در گوشه اي از غذا خوري و بالاتر از ما نشستند و غذاي ديگري خوردند 
و خنديدند. من نفهميدم شركت تعاوني هاي اتوبوسراني بين شهري 
معني ش��ان از VIP)ش��خص خيلي مهم( چيس��ت، اما آنچه من در 
سفرهاي خارج از كش��ور تجربه كرده ام معناي شخص مهم، تحميل 
رژيم غذايي و ارائه آب سرد توسط آبسرد كن)!( اتوبوس نبود. هرچند تا 
زماني كه بيدار بوديم مسافران »جوجه كاشمري« را دستمايه سخنان 
خود كرده بودند و خنديدند و آن را به حوادث مختلف از گراني مرغ تا 

تخلف 12هزارميلياردي هم وصل كردند.
*كيفيت غذا را مي توان در عكس با تناسلب دانه هاي برنج و 

اندازه گوشت دريابيد.

مهران  ابراهيميان

نمايندگان مجلس 
با پيشنهادي مبني    بهارستان

بر اينكه سهم سلالانه صندوق توسعه ملي از 
درآمد حاصل از صادرات نفت خام و ميعانات 
گازي به مدت پنج سال ۲۰ درصد تعيين شود، 

مخالفت كردند. 
به گ��زارش »جوان«، نمايندگان مجل��س در ادامه 
رس��يدگي به جزئي��ات لايح��ه رفع موان��ع توليد 
رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كش��ور، به بررس��ي 
ماده 30 اين لايحه پرداختند و با ثابت ماندن سهم 
صندوق توس��عه ملي از درآمدهاي نفتي مخالفت 
كردند تا برداش��ت دولت از اين صندوق را محدود 
كنن��د، همچنين بانك ه��ا را موظف ب��ه پرداخت 
تس��هيلات طرح هاي فني و اقتصادي متناس��ب با 
پيشرفت فيزيكي كردند. ماده 30 اين لايحه توسط 
كميسيون مشترك حذف شده بود كه محمدرضا پور 
ابراهيمي عضو كميسيون اقتصادي مجلس پيشنهاد 
بازگشت به لايحه را مطرح كرد. در جريان بررسي 
اين پيش��نهاد قوامي به عنوان مخالف و لاهوتي به 
عنوان موافق به ايراد س��خن پرداخت كه سرانجام 
نمايندگان با 66 رأي مواف��ق، 103 رأي مخالف و 
هفت رأي ممتنع از مجموع 213 نماينده حاضر در 

مجلس با اين پيشنهاد مخالفت كردند. 
طبق ماده 30 پيش��نهادي دولت در اين لايحه به 
منظور خارج كردن كشور از ركود و ايجاد رونق توليد 
و توسعه اشتغال و افزايش سرمايه بانك ها از ابتداي 
س��ال 93 به مدت پنج سال سهم س��الانه صندوق 
توسعه ملي از درآمد حاصل از صادرات نفت خام و 
ميعانات گازي 20 درصد تعيين مي شود. نمايندگان 
در حالي با اين پيش��نهاد مخالفت كردند كه طبق 
سياست هاي ابلاغي مقام معظم رهبري بايد حداقل 
20 درص��د از درآمدهاي حاصل از ص��ادرات نفت 

خام و ميعانات گازي در صندوق توس��عه ملي باشد 
و همچنين طبق قانون برنامه پنجم بايد اين سهم 

سالي 2 درصد افزايش يابد. 
  توكللي: اقتصلاد نفتي ذاتاً مسلتعد ركود 

تورمي است 
به گزارش »ايسنا« در جريان بررسي اين پيشنهاد 
احمد توكلي، عضو كميس��يون برنام��ه و بودجه با 
اس��تناد به اصل 110 قانون اساس��ي در اخطاري 
گفت: مقام معظم رهبري اصرار دارند كه اعتبارات 
صندوق توس��عه ملي دس��ت نخورده بمان��د و اين 
اعتبارات نيز افزايش يابد. وي با بيان اينكه اقتصاد 
نفتي ذاتاً مستعد ركود تورمي است، گفت: بازگشت 
به پيش��نهاد دولت مغاير با تمام اصول است. اينكه 
بخواهيم اين سهم ثابت بماند مغاير با سياست هاي 
اقتصاد مقاومتي است كه بايد هر ساله سهم صندوق 
توسعه ملي افزايش پيدا كند تا در نهايت وابستگي 
كشور به نفت قطع ش��ود. اگر بخواهيم به جاي اول 
برگرديم اين رويكرد با اصل منطق اقتصادي و قانون 

اساسي سازگار نيست. 

    مصباحي مقدم: استفاده از صندوق توسعه 
ملي تورم  زا است 

همچنين غلامرضا مصباحي مقدم، عضو كميسيون 
بودجه مجلس نيز با اس��تناد به اص��ل 110 قانون 
اساس��ي در اخطاري ديگر گفت: بند يك اين اصل 
به وظايف مقام معظ��م رهبري در م��ورد تصويب 
سياست هاي كلان كشور اش��اره مي كند و شوراي 
نگهب��ان نيز بعداً با اس��تناد به همي��ن اصل برخي 
از مصوب��ات را رد مي كن��د. وي ادام��ه داد: طب��ق 
سياس��ت هاي قانون برنامه پنجم بايد حداقل 20 
درصد از منابع حاصل از فروش نفت و گاز در صندوق 
توسعه ملي وجود داشته باشد كه اين واژه حداقل به 
معناي آن است كه بايد اين ميزان افزايش پيدا كند. 
وي افزود: از طرف ديگر طبق سياست هاي اقتصاد 
مقاومتي و شرايط تحريمي فعلي درآمد نفتي كاهش 
پيدا كرده و سهم صندوق توسعه ملي از اين درآمدها 
افزايش يابد تا نهايتاً منجر به قطع وابستگي بودجه 

به نفت شود. 
اين عضو كميسيون برنامه و بودجه همچنين گفت: 

از طرف ديگر آنچه اكنون به حساب صندوق توسعه 
ملي ريخته مي شود داراي جايگاه مشتركي با منابع 
بانك مركزي است و دولت نيز از منابع بانك مركزي 
برداشت مي كند؛ به همين دليل چيزي در صندوق 
توس��عه ملي باقي نمي ماند چ��ون منابع صندوق 
با منابع بانك مركزي مش��ترك اس��ت و دولت هر 
چ��ه مي خواهد برمي دارد و س��هم صن��دوق را هم 
نمي دهد. پس مي توان گفت كه كل منابع صندوق 
به نوعي بلوكه است. مصباحي مقدم ادامه داد: اگر 
اين پيشنهاد تصويب شود انگار مي خواهيم از هيچ و 
پوچ برداشت كنيم. بخصوص اينكه درآمدهاي ارزي 
ما در حساب هاي بانكي خارج كلًا بلوكه است؛ انگار 
ما مي خواهيم از اين منابع خلق پول كنيم كه نوعي 

غفلت از آثار آينده آن و ايجاد تورم شديد است. 
به گزارش »ايس��نا«، حجت الاس��لام ابوترابي فرد، 
نايب رئيس مجلس با بيان اينكه پيشنهاد بازگشت 
به لايحه با قانون اساسي مغايرت ندارد، گفت: اين 
پيشنهاد با سياست هاي كلي تعارض نداشته اما با 
سياست هاي اقتصاد مقاومتي مغاير است كه طبق 
اين سياست ها هر س��اله بايد سهم صندوق توسعه 

ملي از درآمدهاي نفتي افزايش پيدا كند. 
وي اف��زود: اخيراً ش��وراي نگهبان ني��ز مصوبات را 
با توج��ه به سياس��ت هاي كلي مورد بررس��ي قرار 
مي دهد بنابراين ش��ايد اگر اين پيشنهاد رأي آورد، 
شوراي نگهبان آن را براي اصلاح به مجلس بفرستد. 
نمايندگان سرانجام مخالفت كردند كه سهم صندوق 
توسعه ملي از درآمدهاي حاصل از صادرات نفت خام 
و ميعانات گازي به مدت پنج س��ال تنها 20 درصد 
باشد. همچنين مجلس شوراي اسلامي به صندوق 
توس��عه ملي اجازه نداد تا در خص��وص طرح هاي 
توليدي و كالاهاي صادراتي به بخش هاي غير دولتي 

تسهيلات ارزي ارائه كند.

مخالفت مجلس با ثابت ماندن سهم صندوق توسعه ملي از درآمدهاي نفتي

عكس: جوان

ديدار وزير اقتصاد كشورمان با امير كويت
آمادگي براي سرمايه گذاري در كويت

   اقتصاد كلان

فراواني پرتقال و سيب 
 كاهش قدرت خريد مردم
بازار ميوه را كساد كرد

رئيس اتحاديه ميلوه و تره بلار از كاهلش تقاضا و كسلادي بازار 
ميلوه خبلر داد و گفلت: توليلد سليب و پرتقلال در سلال 
جلاري افزايلش يافتله و نيلازي بله واردات ميلوه نداريلم. 
در سال هاي گذش��ته ، به منظور تأمين ميوه ش��ب عيد، هيچ نظارتي 
بر ميزان ذخيره س��ازي مركبات توس��ط بخش خصوص��ي نبود و در 
ارديبهش��ت و خرداد ميوه ه��اي به اصطلاح پخته ش��ده روان��ه بازار 
مي شد، اما امس��ال وزارت جهاد كش��اورزي به كمك تعاون روستايي 
تلاش مي كند، فقط به ميزان مصرف شب عيد، ميوه ذخيره سازي و از 
سودجويي برخي از دلالان جلوگيري كند. برخلاف زمزمه برخي مبني 
بر كاهش توليد پرتقال به دليل سرمازدگي درختان در سال گذشته، 
عنايت الله بياباني عضو هيئت مديره خانه كشاورز معتقد است كه توليد 
مركبات در س��ال جاري افزايش يافته و دولت بايد از واردات پرتقال و 

نارنگي به صورت قانوني و مجاز جلوگيري كند. 
وي در گفت و گو با »جوان« در مورد ذخيره سازي ميوه شب عيد گفت: 
جلسه اي در ارتباط با ذخيره سازي ميوه شب عيد برگزار شد و قرار است 
وزارت جهاد كشاورزي با همكاري س��ازمان تعاون روستايي تدابيري 
در مورد اين مسئله بينديشند. وي افزود: در اين جلسه مقرر شد تا امر 
ذخيره سازي ميوه شب عيد با يك برنامه منس��جم انجام شود تا همه 
دست  اندركاران تعاوني ها در بخش ذخيره سازي شركت كنند. رئيس 
اتحاديه مركبات كاران بيان داشت: در جلسه ستاد تنظيم بازار مقرر شد 
تا از طريق دو كانال اتحاديه شهرستاني و اتحاديه تعاوني سازمان تعاون 

روستايي كار ذخيره سازي انجام شود. 
بياباني تصريح كرد: پيش بيني مي شود حدود 30 هزار تن ميوه از جمله 
مركبات و سيب براي شب عيد ذخيره شود كه اين مقدار قابل افزايش 

تا 50 هزار تن هم است. 
رئيس اتحاديه مركبات كاران در پاسخ به اين سؤال كه حدود 500 هزار 
تن سيب درختي در آذربايجان روي دست كشاورزان مانده و اين حجم 
سيب از كشاورزان خريداري نمي شود، گفت: الان فصل عرضه سيب 
است و سيب توليدي به مصرف مي رسد، اما با توجه به نزديك شدن به 
شب عيد و خريد براي ذخيره سازي فكر مي كنم، اگر چنين مشكلي هم 

باشد، حل شود و باغداران محصولشان را به فروش برسانند. 
وي به توليد حدود 4 ميليون و 800 هزار تن محصول مركبات در كشور 
اشاره كرد و گفت: هيچ گونه نيازي به واردات مركبات نداريم، بلكه مازاد 
توليد داريم. رئيس هيئت مديره خانه كشاورز در مورد صادرات مركبات 
به روسيه گفت: اطلاعي از صادرات مركبات به روسيه ندارم، ولي فكر 
مي كنم با كاهش ارزش روبل در مقابل ساير ارزها صادرات مركبات به 

اين كشور چندان مقرون به صرفه نباشد. 

   واردات نارنگي پاكستاني 
حسين مهاجران، رئيس اتحاديه ميوه و تره بار نيز از فراواني پرتقال و سيب 
در سال جاري خبر داد و گفت: با توجه به اينكه نارنگي قابل نگهداري در 
سرد خانه نيست، اگر اين ميوه به صورت قانوني براي شب عيد وارد نشود، 
مردم مجبورند نارنگي قاچاق پاكس��تاني را به جاي كيلويي هزار و 500 
تومان، به قيمت 5 هزار تومان خريداري كنند. وي درباره نبود تقاضا براي 
سيب افزود: متأسفانه انتش��ار خبر واكس سيب هاي داخلي موجب شد 
تقاضا به شدت كاهش يابد، اين در حالي است كه سيب در سال جاري در 
تناژ بالا توليد شده و حتي تا سه ماه سال آينده نيز همچنان سيب قابليت 
عرضه به بازار را دارد. وي كاهش قدرت خريد مردم را دليل كسادي بازار 
ميوه و ثبات قيمت ها دانست و گفت: دست به دست شدن ميوه و فعاليت 
دلالان در ميدان اصلي ميوه مانع از كاهش قيمت ها مي شود و الا توليد 

سيب و مركبات بيش از سال ها ي گذشته بوده است.  

پيشگويي زنگنه از قيمت نفت در بازار 
وزير نفلت، قيمت نفلت را در ماه هاي آتلي بين ۶۰ تلا 9۰ دلار 

پيش بيني كرد. 
به گزارش »مهر« به نق��ل از تريدعربيا، اين پايگاه خبري در انتش��ار 
خبري از وزير نفت ايران گفت: قيمت نف��ت در ماه هاي آينده بين 60 
تا 90 دلار پيش بيني مي ش��ود. وي به اين نكته هم اشاره كرد كه تنها 
اهرمي كه اوپك مي توانست در زمينه تأثير گذاري در بازار بكار گيرد، 

مسئله عرضه بود.
---------------------------------------------------

شاخص بورس از نفس افتاد
در جريان معامات ديروز بازار سلرمايه، شلاخص بلورس براي 
دهمين روز متوالي به روند كاهشلي خود ادامه داد و به كانال ۶۶ 

هزار واحد سقوط كرد. 
به گزارش »تسنيم«، در جريان معاملات ديروز بازار سرمايه شاخص 
بورس براي دهمين روز متوالي منفي بود و با افت 568 واحدي به كانال 
66 هزار و 902 واحد س��قوط كرد. تمامي شاخص هاي اصلي بازار نيز 
روز گذشته منفي بودند به طوري كه شاخص هاي صنعت 538 واحد، 
50 شركت فعال تر 24 واحد، آزاد شناور 565 واحد، 30 شرك بزرگ 
18 واحد، بازار اول 246 واحد و شاخص بازار دوم 2 هزار 255 واحد افت 
را به خود ديدند. تعداد 655 ميليون سهم و حق تقدم نيز به ارزش 186 

ميليارد تومان روز چهارشنبه در 40 هزار نوبت دادوستد شد. 
---------------------------------------------------

قيمت نيم سكه ۵۰۰ هزار تومان شد 
قيمت انواع سكه ديروز در بازار افزايش داشت، در عين حال قيمت 

ارزها با كاهش روبه رو بود. 
به گزارش »فارس« قيمت انس جهاني طلا سه شنبه شب به بالاترين 
سطح در سه هفته اخير رسيد و رقم هزار و 222 دلار را تجربه كرد. در 
عين حال ديروز با برگش��ت تا اين لحظه هزار و 214 دلار و 90 سنت 
معامله شده و قيمت انواع س��كه و طلا را در بازار افزايش داده است. بر 
اساس اين گزارش قيمت طلا هر گرم 18 عيار به 101 هزار و 594 تومان 
رسيد، سكه طرح قديم با 3 هزار و 500 تومان افزايش قيمت 996هزار و 
500 تومان، سكه طرح جديد با 3 هزار تومان افزايش 996 هزار و 500 
تومان، نيم س��كه بهار آزادي با 2 هزار تومان افزايش 500 هزار تومان، 
سكه ربع با 2 هزار تومان افزايش 270 هزار تومان و سكه گرمي با هزار 
تومان افزايش 173 هزار تومان قيمت گذاري ش��د. اين گزارش حاكي 
است نرخ ارز نيز در بازار آزاد با نوسان همراه بود، به گونه اي كه دلار با يك 
تومان كاهش به 3 هزار و 520 تومان، يورو با 3تومان افزايش 4 هزار و 

223 تومان و پوند بدون تغيير معامله شد.

بهناز  قاسمي

علي طيب نيا وزير اقتصاد كشلورمان با جابر 
المبارك الحملد الصباح امير كويلت ديدار و 

گفت وگو كرد. 
به گزارش »ش��ادا«، وزير اقتصاد ب��ا توجه به پيام 
رياس��ت جمهوري كش��ورمان، مبني بر ضرورت 
گسترش روابط دو كش��ور در زمينه هاي مختلف 
سياس��ي، اقتص��ادي و همكاري ه��اي دوجانبه و 
منطقه اي، بر عزم جدي ايران براي تأمين و تقويت 
روزافزون روابط دوجانبه ايران و كويت تأكيد كرد. 

وي با اش��اره به س��فر اخير امير كويت به تهران 
اظهار داشت: سفر جنابعالي به جمهوري اسلامي 
ايران، نقطه عطفي در گسترش روابط دو كشور 
است و بدون شك درايت ش��ما، پشتوانه اصلي 
تلاش دو دولت براي برداش��تن گام هاي جديد 

در راستاي تعميق هر چه بيشتر روابط دو جانبه 
محسوب مي شود. 

طيب نيا كه به اتفاق هيئت همراه از روز سه شنبه 
هفته جاري به كويت س��فر كرده است، با تشكر از 
زحمات »ان��س خالد الصالح« وزي��ر دارايي كويت 
جهت هماهنگ��ي و برنامه ريزي اين س��فر اظهار 
داشت: خوش��بختانه در دوره اخير، روابط ايران و 
كويت وارد فاز جديدي از همكاري هاي مشترك و 
متقابل شده كه اميدواريم روند جديد منشأ بركات و 

نعمات فراواني براي ملت هاي دو كشور باشد. 
وزير اقتص��اد كش��ورمان ب��ا بي��ان اينك��ه ما به 
ظرفيت هاي كويت ب��راي بسترس��ازي به منظور 
تقوي��ت همكاري هاي جمهوري اس��لامي ايران و 
ش��وراي همكاري خليج فارس وقوف داش��ته و به 

نوعي انتظار چنين امري را نيز داريم، افزود: با توجه 
به ظرفيت ه��اي موجود در بخش ه��اي اقتصادي 
جمهوري اسلامي ايران آمادگي داريم با همكاري 
كشور دوست و برادر، كويت پروژه هاي مشتركي را 

در بخش هاي مختلف به اجرا درآوريم. 
طيب نيا خطاب به امير كوي��ت با يادآوري اينكه ما 
به اتفاق هيئتي عالي رتبه از دستگاه هاي اقتصادي 
كشور ايران به دنبال اجرايي كردن توافقات جنابعالي 
و رياست جمهوري اسلامي ايران هستيم، تصريح 
كرد: ما با توجه به تركيب گس��ترده هيئت همراه 
آماده هس��تيم با همكاران مان در دولت ش��ما در 
زمينه هاي س��رمايه گذاري، مناطق آزاد، بيمه اي، 

بانكي، گردشگري و ساخت مسكن اقدام كنيم. 
وي افزود: تعاملات اقتصادي مي تواند نقش مؤثرتري 

در ايجاد فضاي مناس��ب براي گس��ترش روابط و 
همكاري هاي منطقه اي و بين المللي ايفا كند، زيرا 
اگر عوامل اقتصادي فعال باشند، ديگر بخش ها نيز 
فعال خواهند شد و روابط دو كشور در مسير مناسب 

و با سرعت بيشتري ارتقا خواهد يافت. 
طيب نيا با تأكيد بر لزوم همكاري براي حل و فصل 
مش��كلات و موانع همكاري ه��اي بانكي به منظور 
گسترش روابط تجاري و س��رمايه گذاري طرفين 
اظهار داش��ت: تلاش م��ا براي تحكيم مناس��بات 
دوستانه با كشورهاي جهان و منطقه است و در اين 
چارچوب دس��ت همكاري همه كشورهاي دوست 
در منطقه را براي تحقق اين سياست و نيز توسعه و 
شكوفايي اين منطقه مهم به نحوي كه مردم از منافع 

آن بهره مند شوند به گرمي مي فشاريم.


